



Seeking Blessings (Barakah/Tabarruk) From The Relics of The Prophet Muhammad (S.A.W)

Praise be to Allah.

The scholars unanimously agree that it is permissible to seek barakah from the relics of the Messenger (peace and blessings of Allaah be upon him), such as his hair, sweat and other things, because there is evidence to that effect. There are numerous reports and traditions of the companions of the prophet (s.a.w) as well as the righteous and Salaf (The first three generations) revering (having ta'dheem) and seeking blessings (tabarruk) from The Holy Relics of The Prophet Muhammad (s.a.w). From this, we find that the opinion of Ahlus Sunnah wal Jama'ah is that it is permissible to seek blessings from Tabarruk, if not, advisable.

The permissibility of seeking blessings (tabarruk) through the relics of the Prophets and the pious has been established from a number of hadiths:

From them is what al-Bukhari transmitted in Kitab al-Libas, Bab ma Yudhkaru fi l-Shayb (no. 5896) from 'Uthman ibn 'Abd Allah ibn Mawhab (Allah be pleased with him) that he said: "My people sent me with a bowl of water to Umm Salamah (Allah be pleased with her)." Isra'il approximated three fingers [indicating the small size of the container] in which there were some hairs of the Prophet (Allah bless him and give him peace). 'Uthman added: "If any person suffered from an evil eye or some other disease, he would send a vessel (containing water) to Umm Salamah. I looked into the container [that contained the hair of the Prophet] and saw a few red hairs in it."

Al-Hafiz said under it in al-Fath (10:353): "The intended meaning is that one who complained [of an illness] was sent to Umm Salamah with a vessel, in which she placed those hairs and bathed them in it and then returned it. The owner of the vessel would then drink [from it] or bathe with it in seeking a cure from it. Thus, he would acquire its blessing."

From them is what al-Bukhari transmitted in Kitab al-Isti'dhan (no. 6271) from Anas (Allah be pleased with him): "Umm Sulaym (Allah be pleased with her) used to spread a leather sheet for the Prophet (Allah bless him and grant him peace) and he used to take a midday nap on that leather sheet at her home." Anas said: "When the Prophet (Allah bless him and grant him peace) had slept, she would take some of his sweat and hair and collect it in a bottle and then mix it with suk (a kind of perfume) while he was still sleeping." Abu Thumamah said: "When the death of Anas bin Malik approached, he advised that some of that suk be mixed with his hanut (perfume for embalming the dead body)." He said: "and it was mixed with his hanut." Muslim added in his narration: "The Prophet (Allah bless him and grant him peace) woke up and said 'What are you doing?' She said 'We hope for its blessing for our children.' He said: 'You have done what is right.'" This is unequivocal in [proving] the Prophet's (Allah bless him and grant him peace) approval of her act.

From them is what al-Bukhari transmitted in Kitab al-Ashribah, Bab al-Sharb min Qadh al-Nabi sallallahu 'alayhi wasallam (no. 5637) in the hadith of Sahl ibn Sa'd (Allah be pleased with him): "Then the Prophet (Allah bless him and grant him peace) and his Companions went towards the shed of Bani Sa'ida and sat there. Then he said, 'Give us to drink, O Sahl!' So I took out this bowl and gave them to drink from in it." The sub-narrator added: "Sahl took out for us that very bowl and we all drank from it." He added: "Later on 'Umar bin 'Abd al-'Aziz requested Sahl to present it to him as a gift, and he presented it to him as a gift."

This hadith is to come from the compiler (Muslim ibn Hajjaj) in Kitab al-Ashribah (Bab Ibahatu al-Nabidh) if Allah wills, and al-Nawawi said under it: "This contains [proof] of tabarruk through the relics of the Prophet (Allah bless him and grant him peace), that which he touched, wore or took as a means. This is close to something that has been agreed upon. The Predecessors (salaf) and the Successors (khalaf) practiced tabarruk through praying at the prayer-place of Allah's Messenger (Allah bless him and grant him peace) at the Noble Rawdah, and entering the cave which he entered etc. Related to this is the Prophet (Allah bless him and grant him peace) giving Abu Talha (Allah be pleased with him) his hair to distribute amongst the people and his (Allah bless him and grant him peace) giving his loincloth to shroud his daughter..."

From them is what al-Bukhari transmitted in Kitab al-Ashribah (no. 5638) from 'Asim al-Ahwal that he said: "I saw the bowl of the Prophet with Anas bin Malik, and it had been broken, and he had mended it with silver plates. That bowl was quite wide and made of Nadar wood. Anas said, 'I gave the Prophet (Allah bless him and grant him peace) to drink from that bowl more than so-and-so times.'" Consider how Anas cared for the bowl to the extent that he mended it with silver plates after it had broken. This [act] is nothing besides tabarruk through it.

From them is what Ibn al-Sakan transmitted from Thabit al-Banani that he said: "Anas ibn Malik said to me: 'This is a hair from the hairs of Allah's Messenger (Allah bless him and grant him

peace). Put it beneath my tongue” He said “So I placed it beneath his tongue and he was buried while it was beneath his tongue.” Al-Hafiz ibn Hajar mentioned this in al-Isabah (1:84) in the biography of Anas (Allah be pleased with him).

From them, the hadith of Muslim narrated by Anas ibn Maalik, Anas ibn Malik said: When the Messenger of Allah (peace and blessings of Allaah be upon him) stoned the Jamrah and offered his sacrifice and shaved his head, he showed his right side to the barber and he shaved it, then he called Abu Talhah al-Ansaari and gave it to him. Then he showed him the left side and said: “Shave it.” So he shaved it, and he gave it to Abu Talhah and said: “Share it out among the people.” Narrated by Muslim (1305).

From them, Imam Muslim related in his Sahih that Asma’, the daughter of Abu Bakr, showed some people an article of clothing (jubbah) worn by the Prophet which had been at the house of her sister, ^A’ishah, the wife of the Prophet. When ^A’ishah died, Asma’ got the jubbah. The Companions sought the blessings from this jubbah of the Prophet by using the water in which it had been soaked to treat the sick and cure his illness.

From them, At-Tabaraniyy and Imam Ahmad narrated from the route of Ibn Hadhyam that he went with his grandfather, Hadhyam, to the Prophet. Hadhyam said to the Messenger of Allah: “I have sons and grandsons, some of whom are pubescent and others still children.” Motioning to the young child next to him, he said: “This is the youngest.” The Prophet brought this young child whose name was Handhalah next to him, wiped on his head, and told him, “Barakallahu fik,” which means: ‘May Allah bless you.’ After that, people started to bring Handhalah a person with a swollen face or a sheep with a swollen udder. Handhalah would place his hand on that part of his head the Prophet wiped, then touch the swollen part and say “Bismillah,” and the swelling would be cured.

From them, Ibn Abi Shaybah narrated with a sahih chain as judged by Ibn Hajar al-^Asqalaniyy that it was the practice of the Companions in the masjid of the Prophet (Masjid an-Nabiyy) to place their hands on the knob of the hand rail (rummanah) of the platform (minbar) where the Prophet used to place his hand. There they would supplicate (make du^a) to Allah hoping Allah would answer their supplication because they were placing their hands where the Prophet placed his while making their supplication. This practice of the Companions clarifies two matters. The first is the permissibility of asking Allah for things by the Prophet (tawassul) after his death since by their act the Companions were truly making tawassul. Likewise it is permissible to ask Allah for things by other pious Muslims. The second is the permissibility of seeking blessings (barakah) from the traces of the Prophet.

From them, the narration of al-Bayhaqiyy in his book Dala’il al Nubuwwah. He narrated, with a sahih chain of narration: that Khalid Ibn al-Walid lost a headgear (qalansuwah) he wore during

the Battle of al-Yarmuk. He asked the people to help him find it and they searched repeatedly until it was found. They saw it was a very old qalansuwah and thought it strange that Khalid Ibn alWalid was so insistent on finding it. Khalid Ibn al Walid told them: “The Prophet performed Umrah and then shaved his head. I rushed with the people to get some of his hair. I got some of the hair from the front part of his head which I put in this qalansuwah. Every time I went into battle with this qalansuwah, Allah gave me victory.” (Dala’il Al Nubuwwah, Bayhaqi)

The Tabiⁱⁿ also used to seek blessings from the traces of the Prophet. Thabit alBunaniyy said he used to go to Anas Ibn Malik—an honorable Companion—kiss his hands, and say: “These are hands that touched the Prophet.” He would kiss his eyes and say: “These are eyes that saw the Prophet.”

Imam Ahmad, Al-Hakim, and others narrated about Marwan Ibn alHakam—an unjust ruler—that he once passed by the grave of the Prophet and saw a man with his cheek on the grave of the Prophet. Marwan Ibn al-Hakam asked: “Do you know what you are doing?” Nearing the grave, Marwan Ibn al-Hakam realized it was Abu Ayyub al-Ansariyy, one of the greatest companions of the Prophet. Abu Ayyub al-Ansariyy replied, “Yes, I know what I am doing. I came here for the Messenger of Allah—not for the stone.” By this he meant he was seeking the blessings from the presence of the Prophet, not for the stone covering his grave. Abu Ayyub al-Ansariyy continued his response with what he heard the Messenger of Allah say: “Do not cry over the Religion of Islam if the rulers are ruling correctly. Rather, cry over this Religion if the rulers are ruling incorrectly.” By his response, Abu Ayyub was telling Marwan Ibn al-Hakam: “You are not one of those rulers who are correctly ruling by the rules of Islam.”

Imam Ahmad was asked about touching and kissing the minbar of the Prophet for the blessing and about seeking the blessing by visiting the grave of the Prophet. He responded by saying: “This matter is not prohibited,” as was narrated by [^]Abdullah, the son of Imam Ahmad, in his book titled Al[^]Ilal wa Ma[^]rifat ur-Rijal. Imam Ahmad also said it was a liked thing to make tawassul by the Prophet when there is drought. Furthermore, Imam Ahmad said that blessings would descend on those present in a session when the name of Safwan Ibn Sulaym (Safwan Ibn Sulaym was a pious man at the time of the salaf.) was mentioned. (Al Ilal wa Ma’rifat ur-Rijal)

Ibn Taymiyyah transmitted from Imam Ahmad ibn Hanbal that “he was asked whether a man should go to those religious places (mashahid) in Madinah and outside Madinah? He said: ‘With regards to the hadith of Ibn Umm Maktum (Allah be pleased with him) that he asked the Prophet (Allah bless him and grant him peace) to come and pray in his house so he could adopt [that area] as a place of prayer, or regarding what Ibn ‘Umar used to do by tracing the places from the journey of the Prophet (Allah bless him and grant him peace) until he was seen pouring water at a certain place and was asked about this and said the Prophet would pour water here.’ Ahmad said: ‘As regards to this, there is no harm’ and he said: ‘there is a dispensation in this.’ Then he

said: ‘However some people go too far in excess and go overboard on this purpose’. He then mentioned the grave of al-Husayn (Allah be pleased with him) and what some people do near it. Al-Khallal narrated these in Kitab al-Adab.”

This and other reports indicate that Allah created barakah in the person of the Prophet (peace and blessings of Allaah be upon him) and whatever separated from it of hair, sweat and so on, from which barakah may be sought and one may hope for benefit therefrom in this world and the in the Hereafter. The One Who bestows this goodness is Allah, may He be blessed and exalted.

As for the narration of Sa’id ibn Al-Musayyib found in Muslim:

Hamid ibn ‘Umar narrated to us: Abu ‘Awanah narrated to us: from Tariq: from Sa’id ibn al-Musayyab: he said:

“My father was one of those who pledged [allegiance] to Allah’s Messenger (Allah bless him and grant him peace) at the tree [1]. [My father al-Musayyab] said: ‘Then we proceeded [to Makkah] the following year, as pilgrims, and the tree’s location was hidden from us. So if it is clear to you, then you are more knowledgeable than us!’” (Sahih Muslim)

His statement “its place was hidden from us”: it is mentioned in the following narration: “then they forgot its location the following year”, and in the narration of al-Bukhari: “its location was unclear to us”. Ibn ‘Umar (Allah be pleased with them both) related the same incident according to al-Bukhari in Kitab al-Jihad (no. 2958). He said “We returned the following year and no two of us agreed about the location of the tree beneath which we pledged [allegiance]. This was a blessing from Allah.”

Al-Hafiz said in al-Fath (6:118) under the hadith of Ibn ‘Umar “The explanation of the wisdom behind this is that no misdeed will ensue as a result of the good that occurred beneath it. Were it to remain, it would not be safe from some ignorant people glorifying it, until it may lead them to the belief that it has the power to benefit or harm, as we see today plainly in that which is lesser than it [in value]. Ibn ‘Umar alluded to this by his statement ‘this was a blessing from Allah’ by which he meant its obscurity to them was a blessing from Allah Most High after that. It is possible that the meaning of his statement ‘a blessing from Allah’ is that the tree was the place of Allah’s mercy and the location of His pleasure, due to the descent of pleasure over the believers near it.”

Al-Hafiz said in al-Maghazi (7:448) “Moreover, I found that according to Ibn Sa’d, with an authentic chain from Nafi’, ‘Umar (Allah be pleased with him) was informed that a group of people approached the tree and prayed near it, so he admonished them, and commanded it be cut down and so it was cut down.”

Some ‘ulama adduce from this narration of Ibn Sa’d proof that tabarruk through the relics of the pious is prohibited. However, this inference is not strong, because it is possible ‘Umar (Allah be pleased with him) cut down the tree because he was aware that the tree at which the pledge was taken was not known to anyone; and because the tree that people claimed was the Tree of Ridwan and prayed near, should not be identified as the tree at which the pledge was taken. This is proven by what al-Bukhari transmitted in al-Maghazi with the complete [wording] of the hadith of this chapter whose phrasing is:

From Tariq ibn ‘Abd al-Rahman: he said: “I went as a pilgrim and I passed by a group of people praying, so I asked: ‘What mosque is this?’ They said: ‘This is the tree at which Allah’s Messenger (Allah bless him and grant him peace) pledged the allegiance of Ridwan.’ I then went to Sa’id ibn al-Musayyab and related this to him, and Sa’id said: My father narrated to me that he was one of those who pledged [allegiance] to Allah’s Messenger (Allah bless him and grant him peace) beneath the tree. He said: ‘When we went out the following year we forgot its location and were unable to recognise it.’ Then Sa’id said: ‘Verily the Companions of Muhammad (Allah bless him and grant him peace) did not know and you know [its location], so you are more knowledgeable than them!””

It is, therefore, clear that the tree which the people would pray near was not the tree beneath which the pledge of Ridwan occurred, and for this reason Sa’id ibn al-Musayyab did not repudiate them for their tabarruk in praying near it; he only repudiated their tenacity in specifying the location of that tree. So it is possible ‘Umar (Allah be pleased with him) cut down the tree from this standpoint, not because he did not believe in tabarruk through relics. As regards to what has passed from [the narration of] Jabir (Allah be pleased with him) in which he said: “If I could see I would show you the place of the tree”, this does not prove anything besides that he (Allah be pleased with him) was confident in his knowledge of the location of the tree and that he could guide to it to the best of his belief. This does not entail that it corresponds to the same thing.

By this [principle], it is understood what Sa’id ibn Mansur narrated in his Sunan from Ma’rur ibn Suwayd that he said with regard to ‘Umar (Allah be pleased with him): “We went out with him in the Hajj he performed ... When he returned from Hajj he saw people hastening to a mosque. He said: ‘What is this?’ They said: ‘The mosque at which Allah’s Messenger (Allah bless him and grant him peace) prayed.’ He said: ‘This is how the Ahl al-Kitab (People of the Book) before you perished. They took the relics of their Prophets as synagogues. One who finds the prayer there should pray and one who does not find the prayer there should leave.””

And in a narration from him “he saw the people going along paths and said: ‘where are these people going?’ And it was said: ‘O Commander of the Believers! The mosque at which the Prophet (Allah bless him and grant him peace) prayed.’ He then said: ‘Those before were

destroyed for the like of this. They would trace the relics of their Prophets and take them as churches and synagogues, so whoever from you acquires the prayer in these mosques should pray and whoever does not should leave and not [pray] there purposefully.”

Thus ‘Umar (Allah be pleased with him) disliked taking the prayer-place of the Prophet (Allah bless him and grant him peace) as a place of celebration, fearing that this will lead to innovations and abominations. Otherwise it has been proven ‘Umar (Allah be pleased with him) showed eagerness in protecting the relics [of the Prophet] in what al-Bukhari transmitted from al-Zubayr that Allah’s Messenger (Allah bless him and grant him peace) requested from al-Zubayr (Allah be pleased with him) the spear with which he killed Abu Dhat al-Karish on the day of Badr. In it is mentioned: “When Allah’s Messenger died, al-Zubayr took it back. After that Abu Bakr (Allah be pleased with him) demanded it and he gave it to him, and when Abu Bakr (Allah be pleased with him) died, he took it back. ‘Umar then demanded it from him and he gave it to him. When ‘Umar (Allah be pleased with him) died, al-Zubayr took it back, and then ‘Uthman (Allah be pleased with him) demanded it from him and he gave it to him. When ‘Uthman (Allah be pleased with him) was killed, the spear remained with Ali’s (Allah be pleased with him) offspring. Then ‘Abd Allah ibn al-Zubayr (Allah be pleased with him) demanded it, and it remained with him till he was martyred.” (See Kitab al-Maghazi in Sahih al-Bukhari, Bab Shuhud al-Mala’ikati Badran.)

To conclude, we find that seeking blessings (tabarruk) from The Holy Relics of The Prophet Muhammad (s.a.w) as a means to gain nearness to Allah (s.b.u.h) is perfectly allowed and recommended to do so in the religion of Islam. The companions, tabi’een, salaf, and the righteous would all do so. It is important to know that Allah is the ultimate, sole-bringer of help. We ask Allah to help us and to guide us to The Straight Path.

Allah knows best,

Mahmood Marjan

Checked & Approved by Shaykh Muhammad Fakrul Islam

طلب البركات (البركة/التبرك) من الآثار الطاهرة للنبي محمد (صلى الله عليه وسلم)

بسم الله الرحمن الرحيم، والحمد لله رب العالمين، الرحمن الرحيم، مالك يوم الدين، اللهم صل وسلم على نبينا محمد، الذي أرسلته رحمة للعالمين، وهداياً ومبشراً ونذيراً، وداعياً إلى الله بإذنه وسراجاً منيراً اللهم بارك على الصحابة الكرام، أولئك الذين نقلوا الدين وجاهدوا في سبيل الله حق جهاده، وعلى التابعين ومن تبعهم بإحسان إلى يوم الدين. اللهم وفقنا لمحبتهم واتباع سنتهم والافتداء بهديهم والسلام على الملائكة المقربين، وعلى جميع عباد الله الصالحين، والحمد لله رب العالمين.

إن العلماء مجمعون على جواز طلب البركة من آثار رسول الله (صلى الله عليه وسلم) مثل شعره وعرقه وغير ذلك، لوجود الدليل على ذلك. وهناك تقارير وأحاديث عديدة عن صحابة النبي (صلى الله عليه وسلم) وكذلك الصالحين والسلف (الثلاثة الأجيال الأولى) يُظهرون تعظيماً ويطلبون البركة (تبركاً) من الآثار الطاهرة للنبي محمد (صلى الله عليه وسلم). من هنا نجد أن رأي أهل السنة والجماعة هو أنه يجوز طلب البركة من التبرك إن لم يكن مستحباً.

إن جواز طلب البركة (التبرك) عن طريق آثار الأنبياء والصالحين قد تم إثباته من عدة أحاديث:

منها ما رواه البخاري في كتاب اللباس باب ما يذكر في الشيب (رقم 5896) عن عثمان بن عبد الله بن موهب (رضي الله عنه) أنه قال: "بعثني قومي بقدر من ماء إلى أم سلمة (رضي الله عنها)". إسرائيل تقريب ثلاثة أصابع [دلالة على صغر حجم الإناء] الذي كان فيه شعرات من النبي (صلى الله عليه وسلم). وأضاف عثمان: "إذا أصاب أحداً عين أو داء أرسل بوعاء (يحتوي على الماء) إلى أم سلمة. نظرت في الإناء [الذي كان يحتوي على شعر النبي] ورأيت فيه شعرات قليلة حمراء."

وقال الحافظ تحتها في الفتح (10:353): "المعنى المقصود هو أن الشاكي [من مرض] كان يرسل إلى أم سلمة بوعاء فيه تضع تلك الشعور وتغسلها فيه ثم تعيده. صاحب الوعاء يشرب [منه] أو يغتسل به طلباً للشفاء منه. فيكتسب بذلك بركته." منها ما رواه البخاري في كتاب الاستئذان (رقم 6271) عن أنس (رضي الله عنه): "كانت أم سليم تيسط للنبي (صلى الله عليه وسلم) شقة من أدم فكان يقبل عليها في بيتها." قال أنس: "فكان النبي (صلى الله عليه وسلم) إذا قال شيئاً أخذت من عرقه وشعره فجمعت في قارورة ثم تخلطه بالسك (نوع من العطر) وهو نائم." قال أبو ثمامة: "عندما اقترب موت أنس بن مالك أوصى أن يخلط بعض ذلك السك بحنوط (العطر لتحنيط الجسد الميت)." قال: "وخلط مع حنوطه." زاد مسلم في روايته: "استيقظ النبي (صلى الله عليه وسلم) وقال 'ماذا تفعلون؟' قالت 'نرجو بركته لأولادنا.' قال: 'أحسنتم ما فعلتم.' هذا واضح في [إثبات] موافقة النبي (صلى الله عليه وسلم) على فعلها.

منها ما رواه البخاري في كتاب الأشربة باب الشرب من قدح النبي صلى الله عليه وسلم (رقم 5637) في حديث سهل بن سعد (رضي الله عنه): "ثم ذهب النبي (صلى الله عليه وسلم) وأصحابه نحو شعب بني ساعدة وجلسوا هناك. ثم قال 'أعطونا نشرب يا سهل!' فأخرجت هذا القدح وأعطيتهم يشربون منه." وأضاف الراوي الفرعي: "أخرج لنا سهل ذلك القدح نفسه وشربنا جميعاً منه." وأضاف: "بعد ذلك طلب عمر بن عبد العزيز من سهل أن يهديه إياه هدية فأهداه إليه."

ومنها ما روى ابن السكن عن ثابت البناني قال: "قال لي أنس بن مالك: 'هذه شعرة من شعر رسول الله (صلى الله عليه وسلم). فضعها تحت لسانني'" قال "فوضعتها تحت لسانه فدفن وهي تحت لسانه." ذكر الحافظ ابن حجر هذا في الإصابة (1:84) في ترجمة أنس (رضي الله عنه).

ومنها ما رواه مسلم في حديث أنس بن مالك قال: عندما رجم الرسول (صلى الله عليه وسلم) الجمره وقدم قربانه وحلق رأسه، أراه جانبه الأيمن للحلاق فحلقه، ثم دعا أبا طلحة الأنصاري وأعطاه إياه، ثم أراه الجانب الأيسر وقال: "احلقه." فحلقه وأعطاه لأبي طلحة وقال: "وزعه بين الناس." رواه مسلم (1305).

ومنها ما روى الإمام مسلم في صحيحه أن أسماء بنت أبي بكر عرضت على بعض الناس قطعة من ثياب النبي التي كانت عند أختها عائشة زوجة النبي. ولما توفيت عائشة، انتقلت الجبة إلى أسماء. وكان الصحابة يطلبون البركة من هذه الجبة للنبي بأن يستخدموا الماء الذي نقعت فيه علاج المرضى وشفائهم من أمراضهم.

ومنها ما روى الطبراني والإمام أحمد عن طريق ابن حذيم قال: "ذهبت مع جدي حذيم إلى النبي. قال حذيم لرسول الله: 'لي أبناء وأحفاد، بعضهم بالغ والبعض الآخر لا يزال طفلاً.' وأشار إلى الطفل الصغير بجانبه قائلاً: 'هذا أصغرهم.' فجلب النبي هذا الطفل الصغير الذي كان اسمه حنظلة إلى جانبه، ومسح على رأسه وقال له 'بارك الله فيك' والتي تعني: 'جعل الله فيك البركة.' بعد ذلك، بدأ الناس يأتون بحنظلة إلى شخص يعاني من تورم في وجهه أو شاة تعاني من تورم في ضرعها. كان حنظلة يضع يده على تلك الجزء من رأسه الذي مسحه النبي ثم يلمس الجزء المتورم ويقول 'بسم الله' ويشفي التورم.

ومنها ما روى ابن أبي شيبه بسند صحيح كما قضى به ابن حجر العسقلاني أنه كان من عادة الصحابة في مسجد النبي (مسجد النبوي) أن يضعوا أيديهم على قبضة درابزين المنبر (الرمانة) حيث كان النبي يضع يده. هناك كانوا يدعون (يقومون بالدعاء) إلى الله على أمل أن يستجيب الله لدعائهم لأنهم كانوا يضعون أيديهم حيث وضع النبي يده أثناء دعائهم. توضح هذه الممارسة من الصحابة أمرين. الأول هو جواز الدعاء إلى الله بالنبي (التوسل) بعد وفاته لأنه بفعلهم هذا كان الصحابة يقومون بالتوسل حقاً. وبالمثل يجوز الدعاء إلى الله بالمسلمين الصالحين الآخرين. الثاني هو جواز طلب البركة (التبرك) من آثار النبي.

ومنها ما روى البيهقي في كتابه "دلائل النبوة". روى بسند صحيح: أن خالد بن الوليد فقد قلنسوة كان يلبسها في معركة اليرموك. طلب من الناس مساعدته في البحث عنها حتى وجدت. رأوا أنها قلنسوة قديمة جداً وتعجبوا من إصرار خالد بن الوليد على البحث عنها. أخبرهم خالد بن الوليد: "أدى النبي العمرة ثم حلق رأسه. تسابقت مع الناس لأحصل على بعض شعره. حصلت على بعض الشعر من الجزء الأمامي من رأسه الذي وضعته في هذه القلنسوة. في كل مرة كنت أدخل المعركة وهذه القلنسوة معي، منحني الله النصر." (دلائل النبوة للبيهقي)

كذلك استمر التابعون في طلب البركة من آثار النبي. قال ثابت البناني كان يذهب إلى أنس بن مالك – رفيق النبي الكريم – ويقبل يديه ويقول: "هاتان يدان لمستنا النبي." وكان يقبل عينيه ويقول: "هاتان عينان رأتا النبي."

وقد روى الإمام أحمد والحاكم وغيرهم عن مروان بن الحكم – الحاكم الظالم – أنه مر بقبر النبي ورأى رجلاً يضع خده على القبر. سأل مروان: "أتعرف ما تفعل؟" عندما اقترب من القبر، أدرك مروان أن الرجل هو أبو أيوب الأنصاري، أحد أعظم صحابة النبي. أجاب أبو أيوب: "نعم، أعرف ما أفعل. جئت هنا من أجل رسول الله – ليس من أجل الحجر." وبهذا كان يعني أنه يطلب البركة من وجود النبي، لا من الحجر الذي يغطي قبره. واصل أبو أيوب رده بما سمعه من رسول الله يقول: "لا تيكوا على دين الإسلام إذا كان الحكام يحكمون بشكل صحيح. بل ابكوا على هذا الدين إذا كان الحكام يحكمون بشكل غير صحيح." برده هذا، كان أبو أيوب يخبر مروان بن الحكم: "أنت لست من الحكام الذين يحكمون بأحكام الإسلام بشكل صحيح."

سئل الإمام أحمد عن لمس وتقبييل منبر النبي طلباً للبركة وعن طلب البركة بزيارة قبر النبي. فأجاب بقوله: "هذا الأمر ليس بمحرم" كما نقل عنه ابنه عبد الله في كتابه "العلل ومعرفة الرجال". وقال الإمام أحمد أيضاً إنه منالمحسوب أن يتوسل بالنبي عند القحط. وأضاف الإمام أحمد أن البركات ستنزل على الحاضرين في جلسة عندما يُذكر اسم صفوان بن سليم (كان صفوان بن سليم رجلاً صالحاً في زمن السلف). (العلل ومعرفة الرجال)

نقل ابن تيمية عن الإمام أحمد بن حنبل أنه سُئل عما إذا كان يجب على الرجل أن يذهب إلى تلك الأماكن الدينية (المشاهد) في المدينة وخارجها؟ فقال: "فيما يتعلق بحديث ابن أم مكتوم (رضي الله عنه) الذي طلب من النبي (صلى الله عليه وسلم) أن يأتي ويصلي في بيته حتى يتخذ مكاناً للصلاة أو بما كان يفعله ابن عمر بنتبع أماكن من سفر النبي (صلى الله عليه وسلم) حتى كان يُرى يصب الماء في مكان معين وسُئل عن ذلك فقال إن النبي كان يصب الماء هناك." قال أحمد: "في هذا لا بأس" وقال: "هناك تسامح في هذا." ثم قال: "لكن بعض الناس يبالغون في الزيادة ويتجاوزون في هذا الغرض." ثم ذكر قبر الحسين (رضي الله عنه) وما يفعله بعض الناس بجانبه. نقل هذه الأقوال خلال في كتاب الأدب."

وهذه التقارير وغيرها تدل على أن الله خلق البركة في شخص النبي (صلى الله عليه وسلم) وكل ما انفصل عنه من شعر وعرق وغيره الذي يمكن طلب البركة منه ويُرجى منه الفائدة في هذا العالم وفي الآخرة. والذي يمنح هذا الخير هو الله، تبارك وتعالى.

أما بالنسبة لرواية سعيد بن المسيب الموجودة في مسلم:
حميد بن عمر حدثنا: أبو عوانة حدثنا: من طريق طارق: عن سعيد بن المسيب: قال:

"كان أبي من الذين بايعوا رسول الله (صلى الله عليه وسلم) تحت الشجرة [1]. [أبي المسيب] قال: 'ثم توجهنا [إلى مكة] في العام التالي كحجاج وتوارى عنا مكان الشجرة. فإذا كان ذلك واضحاً لكم فأنتم أعلم منا!' (صحيح مسلم)

قوله "توارى عنا مكانها": يُذكر في الرواية التالية: "ثم نسوا مكانها في العام التالي" وفي رواية البخاري: "لم يكن موقعها واضحاً لنا". وقد ذكر ابن عمر (رضي الله عنهما) الحادثة نفسها حسب ما روى البخاري في كتاب الجهاد (رقم 2958). قال: "عدنا في العام التالي ولم يتفق اثنان منا على موقع الشجرة التي بايعنا تحتها [البيعة]. كانت هذه نعمة من الله."

وقال الحافظ في الفتح (6:118) تحت حديث ابن عمر: "تفسير الحكمة من وراء ذلك هو أنه لن يترتب عليه أي إثم نتيجة للخير الذي حدث تحتها. لو بقيت، لما كان أمناً من بعض الناس الجاهلين الذين يعظمونها حتى قد يؤدي بهم ذلك إلى الاعتقاد بأن لها القدرة على النفع أو الضرر، كما نرى اليوم بوضوح فيما هو أقل منها [في القيمة]. ألمح ابن عمر إلى هذا بقوله 'هذه نعمة من الله' يقصد أن غموضها لهم كان نعمة من الله تعالى بعد ذلك. من الممكن أن يكون معنى قوله 'نعمة من الله' هو أن الشجرة كانت مكان رحمة الله وموقع رضاه بسبب نزول الرضا على المؤمنين بالقرب منها."

وقال الحافظ في المغازي (7:448): "علاوة على ذلك وجدت أن وفقاً لابن سعد بسند صحيح من نافع، 'عمر (رضي الله عنه) كان مُخبراً بأن مجموعة من الناس تقرب من الشجرة وتصلي بجانبها فنهاهم وأمر بقطعها وتم قطعها."

يستدل بعض العلماء من هذه الرواية لابن سعد على أن التبرك بآثار الصالحين محرم. لكن هذا الاستدلال غير قوي لأنه من الممكن أن 'عمر (رضي الله عنه) قطع الشجرة لأنه كان على علم بأن الشجرة التي تم أخذ البيعة تحتها لم يعرفها أحد؛ ولأن الشجرة التي ادعى الناس أنها شجرة الرضوان وصلوا بجانبها لا ينبغي تحديدها على أنها الشجرة التي أخذت تحتها البيعة. هذا مثبت بما رواه البخاري في المغازي بالنص الكامل لحديث هذا الباب الذي نصه:

من طريق طارق بن عبد الرحمن: قال: "ذهبت حاجاً ومررت بجماعة من الناس يصلون فسألت: 'ما هذا المسجد؟' قالوا: 'هذه الشجرة التي بايع تحتها رسول الله (صلى الله عليه وسلم) بيعة الرضوان.' ثم ذهبت إلى سعيد بن المسيب فأخبرته بذلك فقال سعيد: حدثني أبي أنه كان من الذين بايعوا رسول الله (صلى الله عليه وسلم) تحت الشجرة. قال: 'لما خرجنا في العام التالي نسينا موقعها ولم نتذكر من التعرف عليها.' ثم قال سعيد: 'إن أصحاب محمد (صلى الله عليه وسلم) لم يعرفوا وأنتم تعرفون [موقعها] فأنتم أعلم منهم!'"

فمن الواضح إذن أن الشجرة التي كان الناس يصلون بجانبها لم تكن الشجرة التي حدثت تحتها بيعة الرضوان ولهذا السبب لم ينكر سعيد بن المسيب عليهم التبرك بالصلاة بجانبها؛ بل نكر عليهم إصرارهم على تحديد موقع تلك الشجرة. فمن الممكن أن 'عمر (رضي الله عنه) قطع الشجرة من هذا المنظور وليس لأنه كان ينكر التبرك بالآثار. وبالنسبة لما مر من [رواية] جابر

(رضي الله عنه) حيث قال: "لو أبصر لأريتكم مكان الشجرة" لا يثبت شيئاً سوى أنه (رضي الله عنه) كان واثقاً في معرفته بموقع الشجرة وأنه يمكنه الإرشاد إليها حسب أفضل اعتقاده. هذا لا يعني أنه يطابق نفس الشيء.

من خلال هذا [المبدأ] يُفهم ما روى سعيد بن منصور في سننه من معروف بن سويد قال بالنسبة ل'عمر (رضي الله عنه): "خرجنا معه في الحج الذي حج... ولما رجع من الحج رأى الناس يسرعون إلى مسجد. قال: 'ما هذا؟' قيل: 'المسجد الذي صلى فيه رسول الله (صلى الله عليه وسلم)'. قال: 'هكذا أهلك الأمم قبلكم. اتخذوا آثار أنبيائهم كنائس ومعابد. فمن وجد الصلاة هناك فليصل ومن لم يجدها فليمض.'"

وفي رواية عنه "رأى الناس يذهبون على طرق وقال: 'إلى أين يذهب هؤلاء الناس؟' وقيل: 'يا أمير المؤمنين! المسجد الذي صلى فيه النبي (صلى الله عليه وسلم)'. ثم قال: 'هكذا هلك الذين من قبلكم. اتخذوا آثار أنبيائهم كنائس ومعابد فمن أدرك الصلاة في هذه المساجد فليصل ومن لم يدرك فليذهب ولا يصلي هناك عمداً.'"

وهكذا، كان 'عمر (رضي الله عنه) يكره اتخاذ مكان صلاة النبي (صلى الله عليه وسلم) مكاناً للاحتفال خشية أن يؤدي ذلك إلى الابتداعات والمنكرات. ومع ذلك، ثبت 'عمر (رضي الله عنه) حرصه على حماية آثار النبي فيما رواه البخاري عن الزبير أن رسول الله (صلى الله عليه وسلم) طلب من الزبير (رضي الله عنه) الرمح الذي قتل به أبو ذات الكرش يوم بدر. ويذكر فيه: "لما توفي رسول الله استرده الزبير. بعد ذلك طلبه أبو بكر (رضي الله عنه) فأعطاه إياه ولما توفي أبو بكر استرده. ثم طلبه 'عمر منه فأعطاه إياه. ولما توفي 'عمر استرده الزبير ثم طلبه 'عثمان منه فأعطاه إياه. فلما قُتل 'عثمان بقي الرمح مع ذرية علي (رضي الله عنه). ثم طلبه 'عبد الله بن الزبير (رضي الله عنه) وبقي معه حتى استشهد." (انظر كتاب المغازي في صحيح البخاري باب شهود الملائكة بدرا.)

لنخلص إلى أن طلب البركة (التبرك) من الآثار الطاهرة للنبي محمد (صلى الله عليه وسلم) كوسيلة للتقرب إلى الله (سبحانه وتعالى) مسموح به تماماً وموصى به في دين الإسلام. كان الصحابة والتابعون والسلف والصالحين يفعلون ذلك جميعاً. من المهم معرفة أن الله هو المعين الأسمى. نسأل الله أن يعيننا ويهدينا إلى الصراط المستقيم.

والله أعلم

محمود مرجان

تم التحقق والموافقة من قبل الشيخ محمد فخر الإسلام

